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گزارش یادداشت

نگرانی قرقیزستان از تأثیر 
اقتصادی ناآرامی های قزاقستان

مردم قرقیزســتان ناآرامی قزاقستان، همسایه  �
کشورشــان را با دقــت دنبال می کننــد و به نظر 
می رســد برای اثراتــی که ناآرامی های سیاســی 
قزاقســتان بر اقتصاد کشورشــان بگــذارد آماده 
هســتند. از نظــر امنیتــی، نگرانی هــای جــدی 
درخصوص گســترش ناآرامی ها به قرقیزســتان 
وجود دارد. ســرویس مرزی در بیشــکک، اعلام 
کرده اســت که در صورت بدترشــدن اوضاع در 

قزاقستان اقدام مناسب انجام خواهد داد.
سرویس مرزی وضعیت کشور قزاقستان را زیر 
نظر دارد و به ویژه تحولات در خطوط مرزی را به 
دقت مورد بررســی قرار می دهد. ادیل بایسالوف، 
معاون رئیس کابینه قزاقستان، درمورد چشم انداز 
نیاز به اتخــاذ هر گونه اقدامــات احتیاطی اعلام 
خوش بینی و آمادگی کرده اســت. بایســالوف در 
توییتر نوشــت، در بیشــکک، کوچک ترین شــکی 
وجود ندارد که ملت برادر ما قزاقســتان می تواند 
به طور مستقل همه مسائلی را که با آنها روبه رو 
می شــود حل وفصل کند. باکیت دگنبایف، رئیس 
انجمــن تولیدکننــدگان داخلی قرقیزســتان، به 
وب سایت تجاری تازابک گفت آنچه در قزاقستان 
اتفاق می افتد بدون شــک بر اقتصاد قرقیزستان 
تأثیر خواهد گذاشــت، زیرا این کشــور یک کشور 

ترانزیتی برای تجارت با روسیه است.
اگر معترضان بــه تظاهرات خود ادامه دهند، 
بحران در قزاقستان به دلیل وسعت کشور ادامه 
خواهــد یافت. ادامه داربودن تظاهرات بر اقتصاد 
قرقیزســتان تأثیر می گذارد. هرچه زودتر مردم و 
مقامات قزاقســتان از این وضعیت خارج شوند، 
روابــط اقتصادی مــا کمتر آســیب خواهد دید. 
نورســلطان به طــور دوره ای کنترل های مرزی را 
برای صادرکنندگان قرقیزستان تشدید می کند، که 
بســیار مغایر با قوانین بلوک تجاری قزاقســتان و 
قرقیزستان است و باعث می شود خطوط عظیمی 
از کامیون های باری در مرز مشــترک آنها تشکیل 
شود. آنچه من (بایسالوف) می خواهم این است 
که در نتیجه همه ناآرامی ها، نتیجه هرچه باشد، 
همه سوءتفاهم های میان قزاقستان و قرقیزستان 
برطــرف شــود و روند تجــارت بیــن جمهوری 
قرقیزستان و فدراسیون روسیه و عبور از قزاقستان 

تسهیل و انجام شود.
کــوم،  آیدوچــو  مدیــر  توکــوروف،  نیدیــر 
لابی کامیــون داران، به اوراســیا نــت گفت که 
همکارانــش درمــورد چشــم انداز بسته شــدن 
مــرز بیــش از حد نگــران نیســتند. او گفت که 
کامیون داران آن قــدر عادت کرده اند که روزهای 
متوالی در ایست و بازرسی گمرک منتظر بمانند 
که تکرار وقوع ناآرامی های سیاسی چیز جدیدی 
نخواهد بود. قزاق ها قبلا بارها مرز را بســته اند. 
اگر این بار آن را تعطیل کنند، یک هفته یا حداکثر 
۱۰ روز خواهــد بود. ایگور گلوبــف، نایب رئیس 
اتحادیه مستقل رانندگان کامیون، همچنین خطر 
کمی بــرای تحویل کالاهای ضــروری از خارج 
از کشــور را به دلیل وضعیت در حال گســترش 
قزاقســتان، که دارای یک مشکل مشترک است، 
می بینــد کــه آن دارابــودن ۱۲۰۰ کیلومتــر مرز 
مشــترک با قزاقســتان اســت. گلوبف گفت: در 
جاهایی که کامیون هــا می روند، کمتر تظاهرات 
وجــود دارد. ما دیدیم که در طول پاندمی کرونا، 
موقعیت های مشابه آن را تجربه کردیم و دلیلی 
بــرای نگرانــی وجود نــدارد. رســتم بالتابایف، 
مدیر انجمن توســعه مجتمع کشت و صنعت، 
بــه اوراســیا نت گفــت: برخی از اقــلام اصلی 
مهم که از قزاقســتان و روســیه می آیند شامل 
گوشت، غلات، شــکر و روغن آفتابگردان است. 
اگر وضعیت تشدید و بدتر شود، آن گاه بالتابایف 
اعلام کرده اســت که این قطعا بر قیمت ها و در 
دســترس بودن کالاها اثر می گــذارد و به همین 
دلیل فصل زمستان شــرایط بدتر از فصول دیگر 
سال است. قرقیزســتان به ویژه برای محصولات 
جانبی نســبتا مقرون به صرفه نفت به روســیه 
وابسته است. در ســال ۲۰۲۱، روسیه ۴۶۰  هزار 
تن بنزین و ۴۸۵ هزار تن گازوئیل به قرقیزســتان 
عرضه کرد که همگی معاف از عوارض گمرکی 
بودند. پیش بینی برای ســال ۲۰۲۲ برای تحویل 
بدون عوارض گمرکی ۶۵۰ هزار تن دیگر بنزین و 

۵۵۰ هزار تن گازوئیل بود.
متخصصان لجستیک می گویند که مدت هاست 
در حــال لابی گری بــرای دولت برای کشــف یک 
کریــدور حمل ونقــل جایگزین بین قرقیزســتان و 
روسیه بوده اند که قزاقستان را دور می زند. جامعه 
تجــاری چندین بار ایده داشــتن چندیــن کریدور 
حمل ونقل را مطرح کرده است تا کشور قرقیزستان 
به عوامل خارجی وابسته نباشد. گلنارا اوسکنبایوا، 
رئیــس اتحادیه شــرکت های باربری، بــه تازابک 
گفت: من فکــر می کنم که وضعیت کنونی دولت 
را مجبور به برداشــتن گام های بیشتر درخصوص 
ایده های جدیــد برای دورزدن قزاقســتان خواهد 
کرد. یکی از مســیرهای ترانزیتی جایگزین، هرچند 
بسیار پیچیده، که توسط صادرکنندگان قرقیزستان 
ارائه شــده اســت، حمل کالا از طریــق چین، به 
مغولســتان و ســپس از مرز آن کشور به روسیه را 

در نظر می گیرد.
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آیا کسی حاضر به پذیرش مسئولیت حذف ارز دولتی هست؟

رئیس پیشین صدا و سیما مدیرعامل هلدینگ سیل انتقاد نمایندگان مجلس از حذف ارز ترجیحی
خلیج فارس شد

جنجال «علی عسگری»
شرق: خلاصه ماجرای خبرساز این  روزها به این  �

صورت اســت که «عبدالعلی علی عسگری، رئیس 
سابق صداوسیما مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس 
شد». ســوابق علی عســگری و همچنین اهمیت 
هلدینگ خلیج فارس زمینه ساز این بحث و واکنش 
جدی کاربران شــبکه های اجتماعی شد و منتقدان 
می گویند که این سوابق با هم همخوانی ندارد و این 
انتصاب می تواند زمینه ساز مسائلی در این شرکت 
بزرگ شود؛ اما در ســمت دیگر حامیان و نزدیکان 
رئیس صداوسیما به سوابق تحصیلی علی عسگری 
اشــاره می کنند و می گویند ایــن انتصاب غیرعادی 
نیســت. آنها می گویند علی عسگری لیسانس برق 
از امیرکبیــر تهــران دارد و کارنامــه  تحصیلی اش 
بــا مدیریــت یک شــرکت پتروشــیمی همخوانی 
دارد اما منتقدان ســراغ ســوابق کاری او رفته اند و 
می گویند چه نســبتی بین مدیریت صداوســیما و 
یک پتروشیمی وجود دارد؟ پیش از علی عسگری، 
جعفر ربیعی مدیرعامل بوده است که از اسفند ۹۶ 
در این سمت قرار داشت. در حکم منتشرشده البته 
درباره سوابق علی عسگری آمده است که از سوابق 
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس می توان به مشاور 
در دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی، معاون 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی (سال ۱۳۷۰)، رئیس 
هیئت مدیره و مدیرعامل ســازمان مراکز ایرانگردی 
و جهانگردی (ســال ۱۳۷۰)، بنیان گذاری شــرکت 
فروشگاه های رفاه، مدیر بنیاد فرهنگی - پژوهشی 
غرب شناسی (سال ۱۳۸۰)، مشاور ریاست سازمان 
صدا و ســیما، معاون آموزشــی صدا و سیما، رئیس 
دانشــگاه صدا و ســیما، معاون توســعه و فناوری 
رسانه در سازمان صدا و سیما (به مدت ۱۰ سال)، از 
اعضای مرکزی قرارگاه فضای مجازی و از طراحان 
اصلی شــورای عالی فضای مجازی، عضو شورای 
سیاست گذاری سازمان اوقاف و امور خیریه و مشاور 
رئیس قوه قضائیه اشــاره کرد». هرچه هست حالا 
این انتصاب با واکنش های فراوانی روبه رو شــده و 
حتی در شبکه اجتماعی توییتر هشتگی با موضوع 
برکنــاری و حــذف این انتصاب خبرســاز شــده و 
کاربران زیادی هم درباره این موضوع توییت منتشر 
کردنــد. در واکنش به این موضــوع البته چهر ه ها 
و شــخصیت های مختلف هــم اظهارنظرهایی را 

مطرح کردند.
 مدیرعاملی علی عسگری هنوز تأیید نشده است
روز گذشــته و پس از خبرسازشــدن این انتصاب، 
رئیــس کل ســازمان خصوصی ســازی انتصــاب 
علی عســگری بــه ســمت مدیرعامــل هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فــارس را رد کــرد و گفت که 
این شــرکت هنوز صورت جلســه ای برای بررسی 
به سازمان خصوصی سازی ارســال نکرده است. 
حســین قربانزاده کــه با فارس ســخن می گفت، 
انتصــاب عبدالعلــی علی عســگری به ســمت 
مدیرعامــل هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس را 
رد کرد و گفــت: مطابق قانون، صورت جلســات 
مجامع شــرکت هایی که سهام عدالت دارند یا در 
فهرست واگذاری هستند یا واگذار شده اند و دوره 
نظارت و اقســاط آنها تمام نشــده، از جمله تغییر 
در اعضای هیئت مدیره حتما باید به تأیید سازمان 
خصوصی سازی برســد. او ادامه داد که: «شرکت 
هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس هــم از جمله 
ایــن شرکت هاســت و هنــوز صورت جلســه ای 
به این ســازمان ارســال نکرده اســت». قربانزاده 
افزود: ضمنا مطابق مصوبه شــورای عالی بورس، 
اعمال حقوق مالکانه ســهام عدالت غیرمستقیم 
تا پایان ســال باید از سوی دســتگاه های اجرائی 
ذی ربط با هماهنگــی وزارت اقتصاد صورت گیرد 
و این اختیار وزارت اقتصاد از ســوی وزیر اقتصاد 
به سازمان خصوصی ســازی تفویض شده است. 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت:  هلدینگ 
پتروشــیمی خلیج فارس حدودا ۲۴ درصد سهام 
عدالــت غیرمســتقیم دارد و هنوز بــرای معرفی 
نماینده این ســهام با ســازمان خصوصی ســازی 

هماهنگی نشده است.
علاوه براین انتشــار خبر این انتصاب، با واکنش 
رئیس اســبق صدواســیما هم همراه شد؛ محمد 
ســرافراز، رئیس اســبق صداوســیما، به انتصاب 
عبدالعلی علی عسگری، رئیس سابق صداوسیما، 
به ســمت مدیرعاملــی پتروشــیمی خلیج فارس 
واکنش نشــان داد و به کنایه نوشــت: همان طور 
که در صداوسیما معضلات کشــور را حل کرد، در 
پتروشــیمی خلیج فارس مشــکل مالــی دولت را 
حل می کند! ســرافراز دراین باره و در یک توییت در 
صفحه شخصی اش نوشت: «جناب علی عسگری 
همان طور که رســانه ملی را با کمــک خانواده و 
دو مرجع تصمیم ســاز، از فروپاشــی نجــات داده 
و مخاطــب آن را بــه بیش از ۸۰ درصد رســاند و 
معضلات کشور را یکجا حل کرد، اکنون در تراستِ 
خصولتیِ پتروشــیمیِ خلیج فارس، مشکل مالی 

دولت را هم حل خواهد کرد!».
با این توضیحات به نظر می آید حالا باید منتظر 
تحولات تازه در پتروشــیمی خلیج فارس باشــیم؛ 
رونــد اخبار نشــان می دهد که ممکن اســت این 
انتصــاب واقعا محقق نشــود و علی عســگری به 
مدیرعاملی خیلج  فارس نرسد و در سمت دیگر هم 
منتقدان می گویند که این واکشــن ها و توضیحات 
مبنی بر اینکه هنوز انتصاب قطعی نیست تنها برای 

کم کردن شعله داغ انتقادات است.

شــرق: «مجلس با حــذف ارز ترجیحی 
موافقت کــرد». ایــن تیتر ایرنا، رســانه 
رســمی دولت پــس از تصویــب کلیات 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ بود. مطلبی که 
پس از آن نماینــدگان مجلس در جواب 
به تماس های مکرر «شرق» از اظهارنظر 
دربــاره آن خــودداری کردنــد. پیش از 
این دولت اصرار داشــت که رســانه ها و 
مســئولان از حذف ارز ســخنی نگویند و 
اصطلاح افزایش یارانــه نقدی مطلوب 
او بــود. همچنیــن در این مــدت نظر به 
حساســیت موضــوع عمــده رســانه ها 
بــا همراهــی با دولــت کمتــر چیزی از 
عواقب آن نوشــتند و صرفــا به توصیف 
ماجرا پرداختند. اما پس از جلســه کوتاه 
تصویب کلیات لایحه بودجه، نمایندگان 
مجلس بــه ســخن گفتن دربــاره ابعاد 
این ماجــرا پرداختند و بالاخــره زبان به 
انتقاد گشــودند و یکی یکی مسیر خود را 

از موافقــت با آن جدا می کننــد. اصطلاح حذف ارز 
ترجیحی نیز با اســتفاده خود دولت دقایقی پس از 
تصویب کلیات آزاد شد. اما نمایندگان چه می گویند؟

حذف ارز ترجیحی مشروط است
نخست سخنگوی کمیســیون تلفیق مجلس در 
روز بررســی کلیات با رسانه ها ســخن نگفت اما در 
جلسه علنی از موافقت «مشروط» مجلس با حذف 
ارز ترجیحی ســخن بــه میان آورد. بــه گفته رحیم 
 زارع «ما در کمیســیون تلفیق با حذف ارز ترجیحی 
به  طور مشــروط موافقت کردیم، مشــروط به اینکه 
دولت تضمین کند به اینکه اقلام پرمصرف خانوارها 
با قیمت ثابت و بدون تغییر به دست مردم برسد. در 
این رابطه نرم افزاری توسط بانک مرکزی آماده شده 
و قرار اســت در کمیســیون تلفیق و صحن مجلس 
برای نمایندگان ارائه شــود تا نماینــدگان در جریان 
جزئیات آن قرار گیرند، ما با پرداخت یارانه نقدی کور 
به مردم موافق نیستیم». این موضوع که نمایندگان 
با چیــزی موافقت کرده اند کــه از جزئیات آن هنوز 
آگاهــی ندارند هرچنــد از عنوان «کلیــات بودجه» 
برمی آیــد اما برای برخی از کارشناســان تردیدهایی 
ایحاد کرده است. به ویژه آنکه برخی اظهارات دیگر 
نمایندگان برخلاف این شــرطی است که سخنگوی 
کمیسیون تلفیق امر را به آن مشروط کرده و آن هم 
تغییرنکردن قیمت اقلام پرمصرف خانوارها اســت. 
در این باره یکــی از نمایندگان مجلــس برای نمونه 
درباره قیمت مرغ گفت که سر به آسمان خواهد زد. 
امیرآبادی فراهانی، نماینده مردم قم در مجلس، در 
یک برنامه تلویزیونی درباره قیمت مرغ پس از حذف 
ارز ترجیحی گفت: «پیش بینی دولت این است که با 
حذف ارز ترجیحی ســال ۱۴۰۱ مــرغ ۶۰ هزار تومان 
می شود اما ما در مجلس پیش بینی قیمت ۸۰ هزار 
تومانی را داریم». سخنانی که البته در روز رأی گیری 
غایب بود. ایــن نماینده همچنین گفت «اراده دولت 
و مجلس این اســت که کالاهای اساســی با قیمت 
مناســب به دســت مردم برســد». به گفته خود او، 
یارانه نقــدی ای که دولت در نظــر دارد، بین ۱۳۰ تا 
۱۵۰ هزار تومان اســت. رقمی که با توجه به قیمت 
پیش بینی شده مرغ فقط باید صرف خرید دو کیلوگرم 

از این قلم پرمصرف سفره های مردم باشد.
صورت مسئله را پاک می کنید!

اما نماینده دیگری روز سه شــنبه به ارز ترجیحی 
اشــاره کرد. نماینده مردم صومعه ســرا در مجلس 
یازدهــم گفــت: «شــاه کلید بودجه ســال ۱۴۰۱ ارز 
ترجیحی اســت. هنر دولت باید این باشد که جلوی 
رانت خواران را بگیرد و دست اضافه خواهان را قطع 
کند نه اینکه صورت مسئله را در شرایط فعلی کشور 
حذف کند، حذف ارز ترجیحی به ضرر دولت است». 
به گفته این نماینده «موضــوع ارز ترجیحی نباید در 
کمیســیون تلفیق مورد بررسی قرار بگیرد و برای آن 
تصمیم گیری شــود. جلسه غیرعلنی بگذارید و ابعاد 
آن را کارشناسی کنید تا در آینده جامعه دچار بحران 
و مشــکل نشــود. برای مردم دغدغه ایجاد نکنیم». 
دلخوش اباتری در پایان از هیئت  رئیســه درخواست 
کرد تا جلســه ای غیرعلنــی برای بررســی و تعیین 
تکلیف ارز ترجیحی تشــکیل دهد تا همه نمایندگان 
برای تصمیم گیــری در این موضوع مهم مشــارکت 
کنند. او همچنین گفت بودجه ۱۴۰۱ ناکارآمد اســت. 
بــه گفته دلخــوش «در حــال حاضر بــرای وزارت 
بهداشــت ۴۰ هزار میلیارد تومــان بودجه پیش بینی 
شــده در حالی که این وزارتخانه نیاز خود را ۹۶ هزار 
میلیارد تومان و ۲.۵ برابر بودجه پیشــنهادی دولت 
اعلام کرده اســت. آیا در این شرایط وزارت بهداشت 
می تواند مشــکلات دارو و درمــان مردم را حل کند؟ 
اینکــه وزارتخانه های دیگر هم پیگیــر بودجه خود 
هســتند نشــان می دهد لایحه بودجه امسال کارآمد 

نیست».
مکلف هستیم به اجرا

بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت گفت مجلس 
دولــت را مکلف به حذف ارز ترجیحی کرده اســت. 
بــه گفته او: «میزان تورم کالاهایی که از ســال ۹۷ تا 
بــه الان ارز ترجیحی می گیرند، از میــزان تورم باقی 
کالاها بیشــتر بوده و این شــیوه ناکارآمد اســت. اگر 
آمارهای رسمی کشــور را مشاهده کنید، تورم در این 
چند ســال در این بخش، از بخش های دیگر بیشــتر 
بوده اســت. مجلس هم به همین وقوف رسیده و در 
تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۰، دولت را از شــهریورماه 

مکلف به حذف ارز ترجیحی کرده است». که ظاهرا 
دولت به دلایلی از جمله گفتــه رئیس  جمهور مبنی 
بر خط قرمزبودن معیشت مردم و تأکید مقام معظم 
رهبری از این تکلیف ســر باز زده اســت. سخنگوی 
دولــت با تأیید این موضوع می گوید: «مســئله ای که 
دولت در ابتدای اســتقرار خود با آن مواجه شد، این 
بود که با یک تکلیف قانونی برای حذف ارز ترجیحی 
روبــه رو بود امــا تدبیری برای جبران فشــاری که به 
طبقه پایین جامعــه می آید پیش بینی نشــده بود». 
برخی نمایندگان هنوز هم بر این باور هستند که تدبیر 
مورد نظر اندیشــیده نشده است اما سخنگوی دولت 
از وفاق شــکل گرفته بر ســر موضوع سخن می گوید 
«خوشــبختانه الان یــک وفاق و وحــدت نظر برای 
چاره جویی این مسئله با درنظرگرفتن بهبود معیشت 
مردم و حذف رانت و فساد از ارز ترجیحی در مجلس 
و دولت وجود دارد و همه برای اصلاح امور بر مبنای 

یک سیاست اقتصادی پایدار و مؤثر هم نظرند».
سفره مردم کوچک تر هم می شود

ســخنان یــک نماینــده مجلس دیگــر ابهامات 
قبــل را دارد و مانند بقیــه اظهارنظرها هم می گوید 
این طــرح خیلی خوب اســت و هم معتقد اســت 
ســفره مــردم کوچک می شــود. به گفتــه ذبیح االله 
اعظمی ساردویی: «مبنا بر این است که این ارز حذف 
شــود. روز یکشنبه نیز رئیس جمهور در صحن علنی 
مجلس اعــلام کردند که بنا بر این بود که تخصیص 
ایــن ارز تا پایان ســال جاری بــرای واردات کالاهای 
اساسی حذف شــود اما با توجه به شرایط اقتصادی 
کشــور و نظر مقام معظم رهبــری اجرای این طرح 
به تعویق می افتــد» و با بیان اینکــه تعیین تکلیف 
سرنوشــت حذف ارز ترجیحی منــوط به اظهار نظر 
مجلس است، گفت: «درحال حاضر کلیات طرح در 
مجلس تصویب شده اســت و باید برای رأی نهایی 
به کمیســیون تلفیق بــرود». نماینده مــردم کرمان 
همچنین گفت: «نمایندگان با رئیس سازمان برنامه و 
بودجه جلساتی را برگزار کردند. ماحصل این جلسه 
لزوم حذف این ارز شــد، چراکه تخصیص آن فســاد 
زیادی در کشــور ایجاد کرده اســت اما از سوی دیگر 
باید این نکته را در نظر داشــت کــه با حذف این ارز 

ســفره مردم از این نیز کوچک تر خواهد 
شــد» کــه می تواند بیشــتر اعتراض به 
لزوم حذف ارز از ســوی رئیس سازمان 
برنامــه تعبیــر شــود. ســخنی که یک 
نماینــده دیگــر مجلس تأییــد می کند. 
نماینده  محســنی بندپی،  محمدعلــی 
مجلس، در همیــن زمینه به خبرگزاری 
ایلنا می گوید: «ما در صورتی می توانیم 
بگوییــم که با حــذف ایــن یارانه ها به 
مردم فشــار وارد نخواهد شد که مردم 
حس نکنند ارز حذف شــده اســت؛ آیا 
الان در داروخانه ها، نهاده های دامی و 
در قیمت مــرغ و تخم مرغ مردم حس 

نکردند که ارز حذف شده است؟».
حذف ارز پاشنه آشیل دولت است

آقــای میرکاظمــی خود نیز دســت از 
توجیــه از مزایای طرح برداشــته و در روز 
بررســی کلیــات لایحه در مجلــس نه از 
خوبی طرح حذف بلکه از اجبار به اجرای 
آن ســخن گفت. در این روز میرکاظمی در مجلس گفت 
«در بودجه ســال ۱۴۰۱ کل فروش ما یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار بشــکه بوده که با دلار ۶۰ هــزار تومانی به فروش 
می رود. ۲۶ میلیارد دلار کل درآمد نفتی کشــور خواهد 
بود که با کم کردن ســهم شــرکت ملی نفت و صندوق 
توسعه و سه درصد مناطق محروم تنها ۱۶ میلیارد دلار 
برای ما باقی می ماند که بایــد ۳۸۰ هزار میلیارد تومان 
به خزانه واریز شده تا صرف هزینه های جاری و عمرانی 
شــود و هم ارز ترجیحی نیز داده شود؛ آیا از نظر شما با 
این مبلغ محدود می توان هر دو این کارها را انجام داد؟» 
که البته کسی نظر خود را نگفت. اما روز سه شنبه پژمانفر 
دیگر نماینده مجلس بــه ارز ترجیحی پرداخت و گفت 
«عضو کمیســیون اصل ۹۰ مجلس با بیان اینکه پاشنه 
آشــیل بودجه حذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی اســت، 
گفت: اگر این مهم درست اجرا نشود، ضعیف، ضعیف تر 
و قوی، قوی تر می شود. باید سیاست جبرانی برای عامه 
مردم در این بودجه رعایت شــود تا بیشتر آسیب نبینند. 
نماینده مردم مشــهد در مجلس دربــاره وضعیت دارو 
گفت: «در موضوع دارو، ارز ترجیحی حذف نشده است. 
بنا هم نیست حذف شــود اما گرانی دارو و امکاناتی که 
با ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی وارد شــده نشان دهنده این 
ضعیف بودن نظارت اســت». این تازه اول ماجراســت. 
به نظر نمی رســد جز رئیس سازمان برنامه و بودجه که 
هیچ تردیدی در هیچ  جای مســیر از سوی او برای حذف 
ارز ترجیحی وجود نداشت، کسی حاضر به گردن گرفتن 
عواقب آن باشــد و هرکــس از نمایندگان تــا دولتی ها 
درصدد رفع مســئولیت از خود اســت و با مستندکردن 
گفته هــای خود به عبارت «ما که گفتیم»، برای روز مبادا 
خود را آماده می کند؛ روزی که به گفته یک کارشــناس 
مطرح اقتصاد در راه است. به گفته او ««مسئولان حامی 
حذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی حافظان منافع مافیای 
اقتصــاد ایران انــد که هم در مجلس و هم در ســازمان 
برنامه و هم در دولت پراکنده شده اند و در تمام نهادهای 
اقتصــاد نفوذ و قدرت دارند». این کارشــناس با تأکید بر 
اینکه حذف ارز ترجیحی، تورم زا است، گفته «مسئولانی 
که مدعی اند که با حذف ارز ترجیحی تورم رشد نمی کند، 
بایــد آن را تضمین کنند و اگر تورم بــالا رفت، تمام این 

مسئولان باید در دادگاه صالحه محاکمه شوند».

دکتر هادی اخلاقی فیض آثار، مدیرعامل بانک تجارت، در مراســم 
انعقــاد تفاهم نامــه همکاری این بانــک و بیمه رازی بر لــزوم ارائه 

خدمات بانکی در راستای توسعه صنعت بیمه کشور تأکید کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت، در مراسمی با حضور دکتر 
اخلاقی، مدیرعامل بانک تجارت و علی جباری، مدیرعامل بیمه رازی، 

تفاهم نامه همکاری منعقد شد.
در این مراســم مدیرعامل بانک تجارت با اشــاره به سابقه دیرین 
همکاری این بانک با صنعت بیمه کشــور گفت: ارائه خدمات بانکی 
به ویــژه خدمــات الکترونیک علاوه بر تســهیل و تســریع انجام امور 

بیمه ای، فضای مناسبی را برای توسعه این صنعت در کشور به وجود 
خواهد آورد.

وی با تأکید بر لزوم بسترســازی مناســب خدمــات و راه حل های 
بانکی برای ارائه به صنعــت بیمه به عنوان یکی از بازارهای متعامل 
با صنعت بانکی، افزود: تلاش کارشناســان در بانک تجارت معطوف 
به این امر کلیدی اســت که با استفاده از ظرفیت های موجود بانک و 
نیازســنجی دقیق، بســته های خدماتی مورد نیاز شرکت های بیمه ای 
از جمله بیمــه رازی را طراحی و ارائه کننــد و انعقاد این تفاهم نامه 

گام مؤثری در راستای تقویت تعاملات فی مابین محسوب می شود.

علی جبــاری، مدیرعامل بیمه رازی، نیز با اشــاره به چشــم انداز 
تفاهم نامه منعقده اظهار امیدواری کرد: امضای تفاهم نامه همکاری 
بانک تجارت و بیمه رازی مســیر مناســبی برای همکاری، هم افزایی 
و خلق ارزش افزوده بین دو صنعت بســیار مهــم و تأثیرگذار بیمه و 

بانک باشد.
ارائه خدمات بانکی به بیمه گران و بیمه گذاران از طریق درگاه های 
بانکی، دستگاه های پایانه فروشگاهی و وب  کیوسک های فعال بانک 
تجــارت به منظــور پرداخت حق بیمه و مبالغ خســارت بیمه گذاران 

از جمله مفاد این تفاهم نامه است.

مدیرعامل بانک تجارت در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری این بانک و بیمه رازی تأکید کرد: 
انجام امور بیمه ای با ارائه خدمات الکترونیک بانکی تسهیل می شود

ابراهیم رضایى راد
کارشناس آسیاى مرکزى و قفقاز
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